



مخطوطة

شرح القسم الثالث من مفتاح العلوم

المؤلف

علي بن محمد بن علي الجرجاني

شرح القسم الثالث
من القواعد الكبرى

وقف الملا عثمان الكلابي
على ايامه وطلبة العلم
من المسلمين

تكملة القواعد الكبرى
على ص ١٢

لها من قبله وصدق ان يكون معلوم التوفيق عند الحاجة ولو لم يشاء ان العبادات والاعمال
عما يشاء ولا يشاء بعد العلم بما استباح سبحانه في ارضه والكره ما لم يكن المصروف
التي تدور عن المشيئة لفت من عند المصروف له وعيد ودون الخير له من المصروف كما فعلت
في الوصف هو الخبير به بقدر معين اقول نعم والحق صلاصلا انما كان منها ما يشاء ولا يكره الا ان
ما لا يمكنه من شؤله ان يعلم ان شؤله ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
حسنة في الضمير في ما تراه الظاهر انما كان من قبله ان يكون ما يشاء وان يرضى الله به ان يرضى
فمن عمل بمشقة في نعم الله على الخلق كما يعلم المصروف عند السماع والمشقة ان يكون
من غير علم من مشقة في ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
فكذلك نعم الله على الخلق في المصروف عند السماع والمشقة ان يكون ما يشاء وان يرضى الله به ان يرضى
في ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
عند المصروف من العود على ما عليه في المصروف ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
سواء كان له في الوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف
ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
لذلك ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
فكذلك نعم الله على الخلق في المصروف عند السماع والمشقة ان يكون ما يشاء وان يرضى الله به ان يرضى
في ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

انما يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
فكذلك نعم الله على الخلق في المصروف عند السماع والمشقة ان يكون ما يشاء وان يرضى الله به ان يرضى
في ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
عند المصروف من العود على ما عليه في المصروف ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
سواء كان له في الوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف والوصف
ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
لذلك ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى
فكذلك نعم الله على الخلق في المصروف عند السماع والمشقة ان يكون ما يشاء وان يرضى الله به ان يرضى
في ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى الله به ان يرضى

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

بما يشاء

الألوكة

www.gutenberg.org

نصف

Handwritten notes at the top of the page, including a date: 1011

Main body of handwritten text in Arabic script, starting with 'البرق والبرق...' and continuing with detailed descriptions.

Vertical handwritten notes on the left margin.



Main body of handwritten text in Arabic script on the right page, starting with 'والبرق والبرق...' and continuing with detailed descriptions.

Vertical handwritten notes on the right margin.

Large handwritten notes at the bottom of the right page, possibly a summary or additional commentary.

Handwritten notes at the top of the right page, including the word 'مقدمة' (Introduction) and other introductory text.

Main body of handwritten text on the right page, written in Arabic script. It appears to be a detailed medical or scientific treatise.

Handwritten notes at the bottom of the right page, including the word 'الذکر' (The mention) and other concluding remarks.

Handwritten notes at the top of the left page, including the word 'مقدمة' (Introduction) and other introductory text.

Main body of handwritten text on the left page, written in Arabic script. It continues the treatise from the right page.

Handwritten notes at the bottom of the left page, including the word 'الذکر' (The mention) and other concluding remarks.

Handwritten marginal notes in Arabic script at the top right of the page.

Main body of handwritten text in Arabic script, arranged in vertical columns from right to left.

Handwritten signature or name at the bottom of the page.

Handwritten marginal notes in Arabic script at the top left of the page.

Main body of handwritten text in Arabic script, arranged in vertical columns from right to left.

شبكة

الألوكة

www.alaouka.com

Handwritten notes at the top of the right page, including the number '10' and some illegible text.

Main body of handwritten text on the right page, written in Arabic script.

Handwritten notes at the bottom of the right page.

Handwritten notes at the top of the left page.

Main body of handwritten text on the left page, written in Arabic script.

Handwritten notes at the bottom of the left page.

شبكة الألوكة
www.alukah.net

Handwritten marginal notes in the top right corner of the right page.

Handwritten text in Arabic script, likely a philosophical or scientific treatise, covering the right page.

مؤخره في الفيزياء

Main body of handwritten text in Arabic script on the left page.

Handwritten marginal notes in the top left corner of the left page.

سبعة

الألوكة

www.djarkh.com

Handwritten notes at the top of the right page, including the word 'موت' (Death) and other illegible script.

Main body of handwritten text on the right page, written in a dense cursive script. It appears to be a continuation of a philosophical or medical treatise.

Handwritten notes at the bottom of the right page, including the word 'موت' (Death) and other illegible script.

Main body of handwritten text on the left page, written in a dense cursive script. It appears to be a continuation of a philosophical or medical treatise.

Handwritten notes at the bottom of the left page, including the word 'موت' (Death) and other illegible script.

Large handwritten notes on the left margin, including the word 'موت' (Death) and other illegible script.



Handwritten notes at the top of the right page, including the word 'مستطاب' and other illegible script.

Main body of handwritten text on the right page, starting with 'ساقى ما كان على ظهر...' and continuing with dense Arabic script.

Handwritten notes at the bottom of the right page, including the word 'مستطاب' and other illegible script.

Main body of handwritten text on the left page, starting with 'منه من شيا بل انما...' and continuing with dense Arabic script.

Handwritten notes at the bottom of the left page, including the word 'مستطاب' and other illegible script.

Large handwritten marginal notes on the left side of the page, written in a cursive style.



الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...

الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...

من السنية المراد كل من سئل عن حكمه...
والشيء الذي هو كذا...
والشيء الذي هو كذا...
والشيء الذي هو كذا...

الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...

الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...

الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...
الشيء الذي هو كذا...

الألوكة
www.alukah.net

Handwritten notes in the top right corner of the right page, including the word 'مقدم' (Introduction).

Handwritten notes at the top of the right page, including the word 'مقدم' (Introduction).

Main body of handwritten text on the right page, written in Arabic script.

Handwritten notes at the bottom of the right page, including the word 'مقدم' (Introduction).

Main body of handwritten text on the left page, written in Arabic script.

Handwritten notes at the bottom of the left page, including the word 'مقدم' (Introduction).

شبكة الألوكة
www.alukah.net

Handwritten text at the top of the right page, likely a title or introductory note.

Main body of handwritten text on the right page, written in Arabic script.

Handwritten marginal notes on the right side of the right page.

Handwritten marginal notes on the right side of the right page.

Handwritten marginal notes on the right side of the right page.

Handwritten marginal notes on the right side of the right page.

Handwritten marginal notes on the right side of the right page.

Small handwritten note at the bottom of the right page.

Handwritten text at the top of the left page, likely a title or introductory note.

Handwritten marginal note at the top of the left page.

Main body of handwritten text on the left page, written in Arabic script.

Handwritten marginal note on the left side of the left page.

Handwritten marginal note on the left side of the left page.

Handwritten marginal note on the left side of the left page.

Handwritten marginal note on the left side of the left page.

Handwritten marginal note on the left side of the left page.

شبكة

الألوكة

www.afukah.net

هذا هو الوجه الثاني في بيان ان...

الوجه الثاني في بيان ان...
الوجه الثالث في بيان ان...
الوجه الرابع في بيان ان...
الوجه الخامس في بيان ان...
الوجه السادس في بيان ان...
الوجه السابع في بيان ان...
الوجه الثامن في بيان ان...
الوجه التاسع في بيان ان...
الوجه العاشر في بيان ان...
الوجه الحادي عشر في بيان ان...
الوجه الثاني عشر في بيان ان...
الوجه الثالث عشر في بيان ان...
الوجه الرابع عشر في بيان ان...
الوجه الخامس عشر في بيان ان...
الوجه السادس عشر في بيان ان...
الوجه السابع عشر في بيان ان...
الوجه الثامن عشر في بيان ان...
الوجه التاسع عشر في بيان ان...
الوجه العشرون في بيان ان...

وقف

الوجه الثاني في بيان ان...
الوجه الثالث في بيان ان...
الوجه الرابع في بيان ان...
الوجه الخامس في بيان ان...
الوجه السادس في بيان ان...
الوجه السابع في بيان ان...
الوجه الثامن في بيان ان...
الوجه التاسع في بيان ان...
الوجه العاشر في بيان ان...
الوجه الحادي عشر في بيان ان...
الوجه الثاني عشر في بيان ان...
الوجه الثالث عشر في بيان ان...
الوجه الرابع عشر في بيان ان...
الوجه الخامس عشر في بيان ان...
الوجه السادس عشر في بيان ان...
الوجه السابع عشر في بيان ان...
الوجه الثامن عشر في بيان ان...
الوجه التاسع عشر في بيان ان...
الوجه العشرون في بيان ان...

هذا هو الوجه الثاني في بيان ان...

هذا هو الوجه الثالث في بيان ان...

هذا هو الوجه الرابع في بيان ان...

هذا هو الوجه الخامس في بيان ان...

هذا هو الوجه السادس في بيان ان...

Handwritten notes at the top of the page, likely a preface or introductory text, written in Arabic script.

Main body of handwritten text in Arabic script, consisting of several paragraphs. The text appears to be a philosophical or scientific treatise, possibly related to optics or geometry, given the context of the adjacent page.

Handwritten notes at the bottom of the page, continuing the text or providing additional commentary.

Main body of handwritten text in Arabic script on the left page. The text is dense and covers most of the page area.

Vertical handwritten notes on the left margin of the page, written in Arabic script.

شبكة
الألوكة
www.alukah.net

Handwritten notes at the top of the right page, including the number '10' and some illegible script.

Main body of handwritten text on the right page, written in Arabic script, covering the majority of the page's content.

Vertical handwritten notes on the right margin of the right page, providing additional commentary or corrections.

Small handwritten mark or signature at the bottom of the right page.

Main body of handwritten text on the left page, continuing the Arabic script from the right page.

Vertical handwritten notes on the left margin of the left page, written in Arabic script.

Small handwritten mark at the bottom of the left page.

Handwritten notes at the top of the right page, including the number '144'.

Main body of handwritten text on the right page, written in Arabic script.

Vertical handwritten notes on the right margin of the right page.

Handwritten notes at the top of the left page, including the number '143'.

Main body of handwritten text on the left page, written in Arabic script.

Vertical handwritten notes on the left margin of the left page.

شبكة

الألوكة

www.alukah.net

Handwritten notes at the top of the right page, including the word 'مختصر' (Mukhtasar) and other illegible script.

Main body of handwritten text on the right page, written in a dense cursive script. It appears to be a continuation of a treatise or a collection of notes.

Handwritten notes at the bottom of the right page, including the word 'شبكة' (Shabaka) and other illegible script.

Handwritten notes at the top of the left page, including the word 'مختصر' (Mukhtasar) and other illegible script.

Main body of handwritten text on the left page, written in a dense cursive script. It appears to be a continuation of a treatise or a collection of notes.

Handwritten notes at the bottom of the left page, including the word 'شبكة' (Shabaka) and other illegible script.

شبكة
الألوكة
www.afkahn.net

دور الصورة لعقل اراء الصورة الموضحة فان ارون انواع متفرقة بصورة التباين
 والعين دون اروقته ويلا وان كان لوثة العين ان لم يرس عبارة معدودا ومثل
 اراء الصورة الخطية على مختلفين في الخط دون العين المسمى باسم كاسان
 واذا اختلفا في البصر والصورة معا لم تكن حاصلا على صفة واحدة ولا اجام
 على شئ من اركان العين في المناظر المتفاوتة البعد دون الصورة سواء كانت متساوية
 اولاً لان ما يقع من ان اختلاف البصر والبرزخ اختلاف الحركة والقياس والاختلاف
 من الشكر وسوجا البصيرة والشكر يعني كاشرك كما هو في اختلاف كركم
 العين فتحا وكروا واختلاف البصر وكروا وسواضلان بين المرطرين كالمط
 والموضحة المنفردة في حالها كركم وسواضلان في حالها كركم
 وتسمى بالانحراف في الشدة لما كان في الصورة الخطية لا تجعل عدوفا واحدا
 لا يبين فلو كانت في الشدة كاشرك والشكر متغيرين في المادة مختلفة في البصر
 ذلك في الاشكال كاشرك في عينها من المتغيرين في البصر فقط ومن ههنا يعرف
 ان المراد انضبا البصر مما تقدم بها في الالف في العين وسواضلان في العين
 في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 ان الجنان في العين في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 او في كاشرك في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 والمطريق ان البصر في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 ومن وفتار شرا في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 وسواضلان اذا اختلفت طاسر من طاسر العين في عينها من البصر كاشرك في العين
 في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين

ان كاشرك في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 اصلها في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 كاشرك في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 على عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين

وغيره

كاشرك في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 ايضا ولم يجر هذا التفرقة في اروقته بل او في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 ومنه حشر لا جعل عينه حشر الخط او العين وسواضلان في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 تشاوا في اختلاف عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 لا بد من حشر عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 الفصيح والخطى وسواضلان في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 والعارف من العين وسواضلان في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 حيث يكون ادمها في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 مرددا سواء كان منها حشر عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 وليتروا وسواضلان في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 متوشا وذلك لان اختلاف كل من العين وسواضلان في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 فهو من ان الحشر في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 اوالان كما جاز ان منها اعني العين والعين وسواضلان في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 حشر في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 وفيه لو كان عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 ففعلها في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 الجناس في العين في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 ان لم يكن صاحب عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 من الحشر في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 من اسمها لا وجوبها كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين
 حركه الساق كونها من عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين وسواضلان في العين

سفر

في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 اصلها في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 كاشرك في عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين
 على عينها من البصر كاشرك في العين في الالف في العين

بشرك

العلو

لعل

لعل

شبكة

الألوكة

٤

٢٧